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Roční usebrání 
pro zapamatování,

abychom si vzpomněli
a o konání věděli.

Zpráva o ročním čase,
jak sloužili jsme kráse.



Úvodní slovo zahradníka

 (Jaroslav)

Deset let od založení statku a povodní, které nás v prvním roce činnosti postihly. Je za námi dlou-
há a krásná cesta. Rok 2023 byl ve spousta aspektech nejkrásnější rok, který jsem prožil. A taky 
nejbolavější a nejtěžší. Zároveň se v něm děl z hlediska počasí a růstu rostlin skoro zázrak. Bylo 
krásné zažít jaro, které trvá až do sv. Jána a suchý podzim. Také jsem měl možnost snad po pat-
nácti letech strávit měsíc na putování po svém rodném Valašsku. Děkuji všem, kdo se kdy podíleli 
na chodu Svobodného statku na soutoku obecně prospěšné společnosti, kde se podařilo obnovit 
zemědělce ve společnosti. Alespoň jednoho, Mě:)

Během roku v nás uzrávala myšlenka proměnit způsob našeho fungování a najít v tom nový smysl, 
tak uvidíme, jak se to odrazí na dění v následujícím roce.

Rostliny, zemědělská sezóna

(Jaroslav)

Rok 2023 se pro mě nedá s ničím srovnat, co jsme vypěstovali - to jsme prodali a pro rostliny bylo 
všeho tak akorát. Vypěstovali jsme všeho mnoho a podařilo se nám takřka nemožné:)  Všechny 
rostlinné druhy jsem viděl v jejich krásné a zdravé podobě.

Chválím rostliny a všechen růst okolo i v nich:) Bylo mi velkým potěšením být jim zahradníkem. 
Děkuji moc za růst. Je to velmi prosté, když to jde ,tak to pěkně roste a pozor, nezarosťte!

Spolupracovníci

(Jaroslav)

O statek se tento rok jako rok předešlý staralo cca deset lidí, z toho šest lidí na plný úvazek a zbytek 
na částečný nebo DPP a nebo jako externisté. Mzdy i s externisty nám stouply na cca 300.000 Kč 
měsíčně, i přes to se nám podařilo vyplatit odměny a ukončit rok v černých číslech.

Veškerou základní péči o rostliny od výsadby, pletí, sklizně a přípravy  do objednávek zajišťují 
Jana, Gábina, Michaela a Ivan. Kultivaci pole a péči o stroje a automobily zajišťuje Michal. Jaroslav 
s Katkou se starali o plánování sezóny a její materiální zajištění, výsevy, obchod, PR, manage-
ment, byliny, stromy a krásu našeho pole. A když síly zbyli  nebo bylo potřeba, tak byly samozřej-
mě pomocnou rukou celého týmu při veškerých zemědělských činnostech.



Společenství kolem Svobodného statku na soutoku (KPZ)

(Kateřina)

Do společenství kolem Svobodného statku na soutoku, komunitou podporovaného zemědělství 
(KPZ), se v roce 2023 zapojilo necelých 311 členů a jejich rodin. Společenství čítalo 20 skupin 
rozmístěných v Praze, Středočeském a Ústeckém kraji. Všechny podílníky jsme zvládli dostateč-
ně zásobovat od května do konce října. Následně jsme spustili zimní sezónu, kdy zavážíme 1x za 
měsíc až do dubna. 

KPZ není jen o zelenině, a tak jsme se snažili s našimi podílníky potkat i při jiných příležitostech. 
Před rozjezdem sezóny jsme měli příjemné setkání s několika podílníky v kavárně v Mezi domy 
a také ve spolku K.O.S. V květnu jsme slavnostně zahájili sezónu společně s podílníky a jejich 
rodinami společnou prací na poli, obědem a exkurzí po našem areálu.

Naše BIO Zpracovna

(Jaroslav)

Zpracovna se šinula zemědělským rokem a je udržována zemědělským týmem. Trochu jsme 
zúžily sortiment sirupů a některé i doprodaly. Každý rok se její provoz trošku víc podílí na 
našem rozpočtu. Z hlediska péče o eshop i výrobu některých produktů se do toho více obula 
Katka a stále se do toho obouval a pak na chvíli vyzouval Janko. Péči o prostor, kysané produkty 
a jejich skleničkování měla na starosti zejména Jana, které pomáhal Mirek. A Jaroslav s Hankou 
určovali receptury a samozřejmě též zpracovávali.

Dobrovolnictví a ekovýchova

(Kateřina)

V roce 2023 jsme měli několik krátkodobých individuálních dobrovolníků. Byl zde dobrovolník 
Jan, František, Milada se Sašou a stážistka Markéta. Také nám vypomáhala dobrovolnice Paula, 
která byla v rámci Camphillu na soutoku na sociální stáži. 

V květnu přijely na prodloužený víkend děti a instruktoři z Aikido Vinohrady, v červnu pak stu-
denti z waldorfského lycea Příbram, kteří zde absolvovali zemědělské praktikum. Léto patřilo 
workcampům, které pořádáme ve spolupráci s organizací INEX-SDA. Poprvé jsme si vyzkoušeli 
Teen workcamp pro mladé dobrovolníky a měli jsme s ním dobrou zkušenost. V srpnu a v září 
proběhly 2 workcampy podpořené z Evropských sborů solidarity. V říjnu jsme uspořádali dobro-
volnickou víkendovku. 



V létě nás také navštívily děti z příměstského tábora SEVERU Litoměřice. Také zde strávilo pár 
dní několik rodin z KPZ Roztoky a dobrovolnice Lenka s dětmi.

Během roku nás také navštěvovala Svobodná základní škola Třebušín, kteří se starají o své obil-
né políčko. Na podzim zde byli žáci z WŠ Dědina a pomáhali nám sklízet řepu.

V zimním období jsme poskytli zázemí pro zasedání členské schůze Výkvětu - platformy na 
podporu ekologických květinářů a uspořádali jsme zelinářské setkání v Praze v prostorách 
Country life v Melantrichově ulici. 

My jsme vyjeli na několik akcí např. na dodavatelský jarmark do mateřské školy v Lounech, dále 
na Walden do Příbrami, na Marmeládobraní na Žižkov a již tradičně na Biojarmark do Národního 
zemědělského muzea. 

Zvířecí společenství 

(Kateřina)

Na zvířecím statkovém dvoře celý rok žila kobyla Sympatie a kráva Julie. Od jara je doprová-
zela dvě přeštická selátka, ze kterých se během roku staly pěkné velké prasnice. Oproti jiným 
roku jsme zabijačku uspořádali už ke konci podzimu. 

Stále máme hejno slepic a indických běžců, které nás na jaře, během léta a nakonec i na 
podzim potěšilo svou drobotinou. Na pořádek na dvoře laskavě dohlíží fenka Lala. Se zvířatami 
dobrovolně pomáhala z camphillského společenství zejména Žaneta, Pavel, Anička a Kristýnka.

Slavnosti 

(Katarína)

Tento rok jsme slavili výroční slavnosti: vyhodili jsme Morenu 26.3., oslavili svatojánskou noc 
a na podzim již tradičně poděkovali všem živlům, i zemi a našemu poli na našem Díkůvzdání. 
Kromě toho jsme slavili desetileté výročí našeho milého Svobodného statku na soutoku a při-
tom udělali poli Mandalu z darů Země. Taky jsme pozvali Ivetu Sadeckou, a ta se svými po-
mocnicemi motorovými pilami a zručnými rukami vytvořili nádhernou vysokou sochu Lilith, která 
čekala na své usazení v našem Růžovém sále a usazena byla na Díkuvzdání.



Rok 2023 byl speciální taky dvěma zabíjačkami - jedna byla v lednu a druhá v listopadu. To je pro 
nás taky vždycky tak trochu oslavou - života, který se pro nás obětuje. 

Děkujeme za finanční podporu slavnosti 10ti letého výročí statku.



Investice

(Jaroslav)

Koupili jsme těžký kultivátor za velký traktor. Koupili jsme nové ojeté auto s chlazením na závozy.

Finance a obchod

(Jaroslav)

Započali jsme spolupráci s Rohlíkem, který nás zachránil jinak z ne moc funkčního velkoobchodu 
a vozili jsme tam spoustu naší zeleniny. Jinak se nám již zase stalo, že nám náš partner dlouho 
neplatil a ke konci roku se to vyšplhalo přes půl miliónu:( my jsme skončili s vyrovnaným rozpoč-
tem a s vyplacenými třemi drobnými odměnami:) Rok 2023 ve mě spálil všechny iluze o tom, že 
by to mohlo v obchodě e zemědělskými výpěstky být fér.:( S fakturami jako každý rok pomáhala 
dobrovolnicky Katarína. 
Děkuji proto lidem, kteří tuto nelehkou řeholi zviditelňují a zasazují se za opravdovou cenu.

Děkujeme partnerům, kteří nás podpořili v našich dalších projektech:

Projekt: Podpora digitalizace / Support for digitalization“
Dárce: Fondy EHP a Norska (Program Active Citizens Fund)

Obsahem projektu bylo pořízení digitálních nástrojů pro efektivnější práci, organizaci aktivit 
a spolupráce s externisty. Dále vytvoření nástrojů a platforem pro poskytování služeb a komu-
nikaci se zákazníky, vytvoření potenciálu do budoucna pro dárcovské kampaně a vzdělávání 
zaměstnanců.

Projekt: Oprava stropu a stěn místnosti 1.03 a repase dveří statku 
v Českých Kopistech č.p. 5,  
název projektu Venkovské stavení v Českých Kopistech, v Programu obnovy kulturních památek 
Ministerstva kultury prostřednictvím obcí s rozšířenou působností



FINANČNÍ ZPRÁVA  
Svobodný statek na soutoku, o.p.s. 

Orgány Svobodného statku na soutoku, o.p.s.:

Ve Správní radě statku působí:

Peter Veselý, Kateřina Šimková a Katarína Králiková

Ředitelem organizace je:

Jaroslav Lenhart

V Dozorčí radě od roku 2018 působí:

Alena Malíková, Milouš Načeradský a Lukáš Rudolfský

Poděkování 

Děkujeme lidem a organizacím, kteří nás podporují a myslí na nás s Láskou. A děkujeme kusu Země, který 
nám dává úrodu, a o který se můžeme s Láskou starat.




